
Különös választási brossára 
borzolja a kedélyeket Szombat
helyen, mióta az FKGP helyi 
szervezete a választókerület 
választási bizottságához for
dult egy, az SZDSZ képviselő
je által megjelentetett füzet 
ügyében. Dr. Hankó Faragó 
Miklós, az SZDSZ helyi or
szággyűlési képviselője ugyan
is üzleti kedvezményeket kíná
ló vállalkozások bonjaival pró
bálja előmozdítani újraválasz
tását Szombathelyen.

A kiadvány fedőlapján maga 
az SZDSZ-es képviselő moso
lyog a leendő vásárlókra, illet
ve azokra, akik vevők lehetnek 
az efféle választási fogásra. A 
kép alatt a következő szöveg 
olvasható: „dr. Hankó Faragó 
Miklós Szombathely város or
szággyűlési képviselőjének tá
mogatásával”. A kis füzet nem 
kevesebb, mint 20 szombathe
lyi cég hirdetését tartalmazza, 
melyek a kiadványban találha
tó bonokért cserébe 2-33%-os 
engedményt ígérnek.

A helyi kisgazdák botrányos
nak találták az esetet, és még áp
rilis 10-én az 1 -es számú válasz
tókerület választási bizottságá

hoz fordultak, mondván, hogy a 
kiadvány „nyilvánvalóan a vá
lasztópolgárok erkölcstelen 
megnyerését szolgálja”, és hogy 
a Vásárlási kedvezmények című 
füzet sérti a kampánycsendet, 
mivel a vásárlók azt még akár a 
választások napján is felhasznál
hatják. A bizottság azonban el
utasította a párt panaszát. Hatá
rozatuk indoklásában az áll, 
hogy a választásokon induló 
pártok nem fogadtak el etikai 
kódexet, ezért csak az érvényes 
törvények szerint lehet megítél
ni a kiadványt. Törvényt viszont 
nem sért a füzet terjesztése -  ér
vel a határozat indoklásában a 
bizottság.

A területi választási bizott
sághoz benyújtott fellebbezést a 
testület a minap szintén vissza
dobta. A területi bizottság elnö
ke ugyanakkor egy helyi lap ha
sábjain nem tagadta, hogy „az 
üggyel etikai kérdésként lehetne 
foglalkozni, ám mivel nincs vá
lasztási kódex, a bizottság erre 
nem tért ki”.

Hankó Faragó Miklós kérdé
sünkre elmondta, hogy nem tart
ja etikátlannak a füzet megjelen
tetését, és állítása szerint a l̂ is-_

gazdákon kívül a kiadványt sen
ki sem kifogásolta, ráadásul ő 
négy évvel ezelőtt is jelentetett 
meg hasonló füzetet. Arról per
sze nem tud számot adni, hogy 
vajon a füzetben hirdető cégek 
támogatják-e az SZDSZ válasz
tási kampányát, de mint megje
gyezte, erről már csak azért sem 
lehet szó, mert ez üzleti vállal
kozás, ahol az ügyfelek azért 
szeretnének megjelenni a füzet 
oldalain, mert úgy vélik, hogy 
így hatékonyan hirdethetnek. 
„Nem is beszélve arról, hogy 
nem is az SZDSZ jelöltjeként, 
hanem Szombathely város par
lamenti képviselőjeként szere
pelek a kiadványon” -  érvelt az 
újraválasztásáért kampányoló 
SZDSZ-es képviselő.

Egyelőre az sem egyértelmű 
még, hogy vajon a füzetben sze
repelő cégek támogatták hirde
tési pénzeikkel a képviselőt, 
vagy fordítva, a képviselő nyúj
tott támogatást nekik, mint 
ahogy azt a fedőlapon jelezte. 
Mindkét esetben megkérdezhető 
azonban, hogy egy olyan cég, 
mint a McDonald’s, mit keres az 
SZDSZ-füzetben. »TSZT

Ismét vitatéma az ORFI tulajdonlásai
Tíz országos egészségügyi intézet főigazgató főorvosa írta alá azt 
azPrszágos Reumatológiai és Fizikoterápiás Intézet főigazgató
ja, g álint György által fogalmazott levelet, amelynek címzettje 
KökénvMihálv népjóléti miniszter, s amely lényegét tekintve ne
hezményezi az ORFI-nak az Irgalmas Rend tulajdonába való̂  
kerülését.

A levél hangsúlyozza az alá
írók elvi fenntartásait azzal 
szemben, hogy egy országos 
hatáskörű intézetet szerződés
ben vállalt kötelezettségként 
bármely civil szervezet működ
tessen. Véleményük szerint az 
állami feladatok nem ruházha
tók át. Ha mégoly jól működne 
is az ORFI mint rendi kórház, 
az előzőekből következően nem 
töltheti be egy országos intézet 
szerepét -  hangsúlyozzák a le
vélírók.

Mint már megírtuk, a múlt 
hónap végén a kormány egyez
tető bizottsága úgy döntött, 
hogy az ORFI egységét megőri
zendő nem csupán az államosí

tás előtti ingatlanait, de a később 
épített két másik ingatlant is az 
Irgalmas Rend magyarországi 
tartományának tulajdonába adja 
azzal a feltétellel, hogy az vál
lalja a gyógyító-, az oldató- és a 
kutatómunka folytatását.

Korábban az ORFI jelenlegi 
főigazgatója, Bálint György, 
majd az SZDSZ is kétségeit fe
jezte ki az iránt, hogy a rend ké
pes lesz a jelenlegi magas szín
vonalon működtetni az egész
ségügyi intézményt. Ezzel kap
csolatban Kozma Imre atya, a 
Magyar Máltai Szeretetszolgálat 
vezetője, az Irgalmas Rend ma
gyarországi tartományának kép
viselője kifejtette: az aggodal

mak fölöslegesek, a rend, amely 
megalakulása óta a gyógyító 
munka szolgálatában áll, olyan 
kiterjedt kórházhálózattal ren
delkezik Európában és a világ
ban, olyan fejlett technológiával 
és szakembergárdával bír, amely 
garancia arra, hogy a jövőben az 
eddiginél eredményesebb mun
kát tudnak végezni.

Az átadás részkérdéseit az 
egyeztetőbizottság döntése értel
mében április végéig kell megol
dani, s a konkrét tervvel együtt a 
kormány elé terjeszteni. A népjó
léti miniszterhez írt levél aláírói 
kérik, hogy őket is vonják be az 
előkészítő tárgyalásokba, mert -  
miként fogalmaznak -  félő, hogy 
ha a most ismeretes változat va
lósul meg, nehezen korrigálható 
szakmai károk keletkeznek és az 
egyházi tulajdon visszaadásának 
ügye is jóvátehetetlen erkölcsi 
kárt szenvedhet.

Az országban első

Védelmi
szerződés

Védelmi megállapodást kö
tött tegnap Salgótarjánban a 
Nógrád Megyei Polgári Védelmi 
Bizottság a történelmi egyházak 
képviselőivel -  az országban 
először szabályozva ily módon a 
szakma és a civil szféra együtt
működését az esetleges kataszt
rófahelyzetekben.

Az egyházak képviselői a 
krisztusi tanításra hivatkoztak, 
miszerint a szenvedések enyhí
tése a legszentebb kötelesség, 
hogy az emberiség az egész 
földön békében, szorongások 
nélkül élhessen. Az egyházak 
az élet védelmében minden 
tisztességes emberrel -  világ
nézetre, illetve felekezetre te
kintet nélkül -  hajlandóak 
együttműködni.

Vargha János, a Duna Kör el
nökségi tagja a Föld napia a lka~  

'mából lapunknak adott nyilatko
zatában a jelenlegi kormány 
kömve/etpolilíkaiát pártállami

énak nevezte. Mint mondta, Ma
gyarországon sajnos még min
dig nem járt le a gigantikus álla
mi beruházások időszaka annak 
ellenére sem, hogy az olyan me
galomániás tervek, mint a dunai 
vízlépcsőrendszer Nyugat-Euró- 
pában már régen idejétmúltnak 
számítanak.

-  Tíz évvel ezelőtt, a rend
szerváltás idején, rázúdult az 
emberekre a sok információ, 
hogy milyen rossz állapotban 
van környezetünk. Akkor azt re
mélték, hogy az eljövő demok
ratikus kormányok a környezet
védelem alapvető elemeit majd 
beépítik politikájukba. Azt is 
várták, hogy a civil társadalom 
szervezeteinek, főként a környe
zetvédő mozgalmaknak lehető
ségük nyílik majd a politika által 
nem képviselt érdekek érvénye
sítésére.

Ezzel szemben ezek a vára
kozások csak nagyon kis mér
tékben valósultak meg. A pár
tok környezetvédelmi program
ja finoman fogalmazva hátul 
kullog, mert nem voltak hajlan
dók beépíteni politikájukba a 
fenntartható fejlődés program
ját. Ezt a programot a Római 
Klub a hatvanas években fogal
mazta meg. Lényege, hogy a 
fejlődésnek korlátái vannak, a 
természet erőforrásainak fel- 
használásánál figyelembe kell 
venni az ökológiai fenntartha
tóság szempontjait. Ez a prog
ram azonban a fenntartható 
gazdasági fejlődés eszméjére 
silányult. A földi élet fennmara
dását veszélyeztető, napjainkra 
kialakult rablógazdálkodást 
csak gazdasági átrendezéssel 
lehet felszámolni. Ezt konkré
tan úgy kellene megvalósítani, 
hogy minden döntésnél tényle
gesen mérlegelni kellene a léte
ző környezetbarát alternatívá
kat, de ehhez el kell érni a tőkés 
lobby korlátozását. Sajnos ma 
sok olyan nyugati cég kap meg

bízásokat Magyarországon, 
-melyek épp azért települtek ha
zánkba, mert az általuk alkal
mazott környezetkárosító tech
nológiákat nyugaton már nem 
lehet működtetni. Jó példa erre, 
hogy a hatalmas kudarcot valló 
D una-R ajna-M ajna-csatorna 
építői is részt kívánnak venni a 
nagymarosi vízlépcső felépíté
sében.

A jelenlegi koalíciónak az a 
legnagyobb hibája, hogy az ab
szolút rossznak bizonyult állami 
nagyberuházásokat visszaszivá
rogtatták politikájukba. Pont a 
kormány vízlépcső-építési tö
rekvése az az indikátor, amely 
kimutatja, mekkora hibák van
nak a Hom-kormány környezet
politikájában. A gátak felépíté
sének megakadályozása az 
egész környezetpolitika szem
pontjából fontos, mert a Sziget

köz édesvízkészle, ártéri erdői, 
szigetvilága, vagy a dunakanya
ri táj mind részeit képezik a glo
bális élőrendszernek. Nemzet
közi szakértők egybehangzó vé
leménye, hogy a vízlépcsőügy
höz hasonló nemzeti ügyeknek 
is globális jelentősége van.

Van egy nagyon fontos ápri
lis 3-i kormányhatározat a ha
tásvizsgálatok elvégzéséről, 
mely azt mondja, hogy az alap
adatokat a Nemcsók-féle 
keretmegállapodás szerint kell 
felvenni, amely azt jelenti, 
hogy a kormány a február 27- 
én aláírt, általam csak 
Horn-Meciár-paktumnak neve
zett megállapodást jelenleg is 
érvényes dokumentumnak te
kintik. A helyzet nagyon rossz, 
mindent meg kell tenni a víz
lépcsőt minden áron megépíte
ni kívánó MSZP megállítására.

A Duna Kör ma délelőtt 10-től 
erről a témáról nyilvános be
szélgetést tart a budapesti Mű
csarnokban külföldi és magyar- 
országi közismert szakértők 
részvételével, holnap délelőtt 
10-kor pedig a tervezett dunai 
gátak közgazdasági kérdései 
lesz a témája az ugyanitt meg
rendezésre kerülő beszélgetés
nek. Végül tiltakozásunknak a 
pénteken fél hatkor kezdődő 
nagyszabású tüntetéssel kívá
nunk hangot adni, amelyen a 
beszédeken kívül koncertekre, 
a Dunáért szóló imára, gyertya- 
gyújtásra és a dunaszaurusszal 
való küzdelem során a sárkány 
lefejezésére is sor fog kerülni. 
Nagyon fontos, hogy minél 
több résztvevő tiltakozzon a 
Dunakanyar lebetonozása ellen 
-  fejtette ki Vargha.

Cf / HGERl
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Megfélemlítik a gátellenes tüntetőket

Eljárás indul két fiatal ellen A jn r A  -
Eljárás indul két természetvédő fiatal ellen, 
akiket a BRFK bevetési osztályának rendőrei 
február 27-én szállítottak be az I. kerületi kapi
tányságra. A Szabadfelfogású Természetvédők 
két aktivistája a másnapi emlékezetes Kossuth 
téri gátellenes tüntetésre készülve a Krisztina 
körúti teniszklub előtt, Horn Gyula és Nem csók 
János batépítési terveit ellenző transzparenssef 
várta a mjnkztprplnnköt, aki szokásos reggeli. 
teniszóráján kívánt részt venni. /yv~*

ki. Gergely, az egyik aktivista a kormányőr
ség civil ruhás embereinek és a helyszínre sziré
názva érkező rendőröknek is megtagadta a 
transzparens átadását a rendőrök kulturáltnak 
nem nevezhető módon a kerületi kapitányságra 
szállították, majd órákon keresztül fogva tartot
ták. „Társammal durván bántak, nekem pedig 
megtiltották a vele való érintkezést, és közölték: 
nem hagyhatom el a rendőrséget, mert engem is 
ki fognak hallgatni.” A kihallgatás közben azon
ban a BRFK sajtóosztálya telefonon felszólította 
a kihallgatást vezető nyomozót, hogy engedjen 
szabadon bennünket és semmisítse meg a jegy
zőkönyvet, mert már több újságíró érdeklődött 
irántunk. Erre sor is került, ezért nem is értem, 
hogy mi alapján indítottak ellenünk eljárást.

Csak arra tudok gondolni, hogy az általunk is tá
mogatott április 24-i újabb nagyszabású gátelle
nes tüntetés előtt akarnak bennünket megfélem
líteni -  nyilatkozta V. Csaba, a másik tüntető.

Berkesi László, a BRFK bevetési osztályának pa
rancsnoka kérésünkre kifejtette: Nem igaz, hogy mi 
kezdeményeztük az eljárást a tiltakozók ellen. Mi a 
vizsgálatot kezdeményező és elvégző kapitányság 
kérésére tehetünk csak feljelentést, tehát adott eset
ben az I. kerületi kapitányság lehet eljárás kezde
ményezője. Azokat a demonstrálókat, akik nem je
lentik be akciójukat, jogunk van eltávolítani a hely
színről. Az, hogy február 27-én hivatalosan nem ké
szítettek jegyzőkönyvet az I. kerület nyomozói, még 
nem jelenti azt, hogy ne lehetne eljárást indítani a 
két természetvédő ellen, hiszen a vizsgálatot rendőri 
jelentés alapján is megkezdhetik.

Illés Zoltán, a Fidesz környezetvédelmi szakér
tője azt, hogy a két gátellenes tiltakozó ellen eljá
rást indítottak, egyiküket pedig fogdába is zárták, 
a demokrácia megcsúfolásának nevezte. Mint 
mondta, az eset tökéletesen jellemzi a Hom-kor- 
mány emberi jogokhoz való hozzáállását. Az, amit 
tettek, a hatalommal való visszaélés, ezután talán 
már az következik, hogy a rendőrök besétálnak 
egy vízlépcsőellenes konferenciára és letartóztat
ják a résztvevőket, vélekedett a politikus. Lovász

íJJronj tovább szennyeződik^
X vizsgálatok után intézkedési terv készül
Még mindig nem tudni, hogy 

ki fizeti ki az Üröm Csókavár te
rületén felhalmozott 60 ezer ton
na gáztisztító massza mentesíté
sét. A Környezetvédelmi és Te
rületfejlesztési Minisztérium ne
kilátott egy tanulmány elkészíté
sének, amelyből ki kell derülnie: 
szükséges-e az azonnali intézke
dés. Akár igen, akár nem, a fele
lőst csak a tanulmány után elké
szítendő intézkedési csomag 
fogja megnevezni -  közölte Szi
li Katalin, a KTM politikai ál
lamtitkára. Addig azonban vál
tozatlan a helyzet, sőt rosszab
bodik, hiszen a kömyezetszeny- 
nyezés még mindig folyamatos.

Nem kétmilliárd forintba, ha
nem sokkal többe kerül a mente
sítés -  jelentette ki Kovács Ár
pád  környezetvédelmi helyettes 
államtitkár. A helyzetet jelentő
sen súlyosbítja, hogy a területen 
-  amelyet még 1977-ben a Pest 
Megyei Tanács természetvédel
mi területté nyilvánított -  már 
kommunális hulladékot, autó

roncsokat és állati tetemeket is I 
elhelyeztek a massza felett. A 
karsztvizek azért vannak külö
nösen nagy veszélyben, mert 
közvetlenül a kőfejtő mellett és 
alatt három barlang is található, 
ahol a massza úgynevezett csur- 
galékvize mindössze néhány 
nap alatt befolyhat a föld alatti 
vízbázisba -  mondta Kovács Ár
pád. Ott egyébként az ammoni
um, a cianidok és az aromás 
szénhidrátok mértéke meghalad
ja a megengedett szintet.

Nem tudni viszont, hogy ki fi
zeti a mentesítést. A minisztéri
umban készülő tanulmány először 
azt vizsgálja, hogy szükséges-e az 
azonnali beavatkozás -  közölte 
Szili Katalin. A tanulmány elké
szítésének határideje április 29. 
Ennek elkészülte után, a teendők 
ismeretében intézkedési csomag
tervet készítenek majd -  május 
20-ig - ,  amelyen már a felelős is 
szerepel, továbbá az is, hogy ki fi
zeti ki a milliárdos költségeket.

G. K.

*  n  / w ' ! ' -  >A Duna ugye 
kormányváltást igényel

A természetre veszélyes gátak eltüntetését javasolja a 
Világbank is Fotó: Archív

Változtatni kell azon a több tése érdekében éppen ezért kor
évtizedes hibás gondolkodásmó- mányváltásra van szükség, 
dón, amelynek eredményeként a amely a választások eredménye- 
magyar kormányok rendre a képpen meg is valósul -  fogal- 
Nyugaton már idejétmúlt, ártal- mázott Balogh János, 
masnak minősített rendszereket Vida János akadémikus arról 
akarják bevezetni. Erre találunk szólt, hogy az ember és a termé- 
példát az oktatásban és a kömye- szét védelmét nem lehet külön- 
zetvédelem területén egyaránt -  választani, mivel ami a kömye- 
jelentette ki Balogh János aka- zetünk javítását szolgálja, az jó 
démikus tegnap a Duna Kör által az emberiség számára is. A tudós 
rendezett megbeszélésen. az ökorendszereket egy autóhoz

Az ökológus felhívta a fi- hasonlította, amely ugyan fék 
gyeimet arra, hogy a Világbank nélkül is képes haladni, de meg-
és a Környezetvédelmi Világ- állni már nem tud. Ezért tartja
szövetség a közelmúltban hozott fontosnak a természetes környe- 
létre egy vizsgálóbizottságot, zet minden alkotóelemének 
amelynek célja a nagy folyami megóvását. A Pozsonytól Buda- 
duzzasztógátak környezetre pestig húzódó Duna-szakaszt fo- 
gyakorolt hatásának és gazdasá- kozatosan vissza kell állítani ere- 
gosságának felülvizsgálata. Ba- deti természetes állapotába, 
logh János szerint Magyaror- Az Ipoly folyón jelenleg öt 
szágnak meg kell fogadnia a Vi- duzzasztógát működik, amelyet 
lágbank tanácsát, amely a termé- Szlovákia épített fel. Á vízszint 
szetre káros gátak eltüntetését megemelkedése miatt Balassa- 
javasolja az egész világon. gyarmaton és környékén az

Az akadémikus idézte a veze- ivóvízkutak kiapadtak, a talaj-
tő pénzintézet tanulmányának vízszint jelentősen csökkent -  
egyik gondolatát, amely szerint: mondta Váczi Erzsébet botani-
„tanuljunk a múltból, mérlegel- kus. Az ipolyszögi Égerlápon, 
jük a jövőt”. A jelenlegi magyar amely környezetvédelmi terület, 
kormány semmit sem tanult a sok őshonos növénykultúra ki
múltból és nem tekint a jövőbe- pusztult, a vízimadarak pedig
hangoztatta a tudós. A Duna és nem találnak táplálékot, 
általában a környezet megmen- l ^ X i s  F e r e n c
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A szombathelyi McDonald’s az SZDSZ-t támogatja? V*\

Vásárlási kedvezmények
a képviselőre szavazóknak

Pártállami kornyezetpóKtíka
Vargha János újabb tiltakozást szervez


